
"Dacã nu se va pune
ordine în special în zona
rezidenþialã, atunci
Bucureºtiul se va sufoca"

(Interviu cu Ionuþ Cãtãlin Carvaci, CEO High Tech Clima)

l "Noul a speriat întotdeauna ºi sperie în continuare"

Reporter: Cât de complicatã
este lumea constructorilor?

Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Aº opi-
na cã este, probabil, cel mai
complex sector de activitate.
Este atât de complex încât este
complet impredictibil. Planifi-
carea este un proces continuu,
dar cu toate astea pare un haos
generalizat.

Complexitatea sectorului vine
ºi din faptul cã sunt extrem de
mulþi factori implicaþi, ceea ce
face coordonarea aproape im-
posibilã.

O altã caracteristicã este cã tot
românul se pricepe la construc-
þii, ceea ce a condus la o compe-
tiþie durã ºi de multe ori inega-
lã, atâta vreme cât la o licitaþie
participã atât firme foarte mici
cât ºi firme mari sau foarte mari.
Probabil cã ar trebui strunitã
aceastã tendinþã printr-o legis-
laþie mai puþin permisivã ºi care

sã limiteze accesul pe baza ca-
pabilitãþii companiilor.

T o t o d a t ã , n u m ã r u l f o a r t e
mare de companii a dus la o di-
luare valoricã, ceea ce în final
reduce de multe ori nivelul de
calitate al lucrãrilor.

Reporter: Cât de importante
sunt sistemele HVAC pentru sã-
nãtatea unei clãdiri?

Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Vã pu-
teþi imagina o clãdire din Româ-
nia fãrã instalaþii HVAC? Vara, la
40°C exterior, mai putem func-
þiona într-o clãdire fãrã aer con-
diþionat? Cel mai probabil nu.
Sau fãrã aer proaspãt tratat...

Astãzi, cu cât vrem o clãdire
mai sãnãtoasã, cu atât ea va tre-
bui sã fie mai dotatã cu sisteme
moderne. Cãutãm sã instalãm
sisteme cât mai economice ºi
cât mai smart.
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Dacã nu se va pune ordine în special în zona rezidenþialã, atunci
Bucureºtiul se va sufoca, este de pãrere Ionuþ Cãtãlin Carvaci, CEO
High Tech Clima. Complexitatea sectorului de construcþii este cu-
noscutã de toatã lumea, iar Ionuþ Cãtãlin Carvaci, CEO High Tech
Clima, ne-a vorbit, într-un interviu, despre provocãrile jucãtorilor
din acest domeniu, dar ºi despre viitorul construcþiilor.
High Tech Clima activeazã ca ºi contractor de specialitate pentru

implementarea proiectelor MEP în toate tipurile de clãdiri civile, in-
dustriale, agricole ºi militare, comerciale/supermarketuri.
Principala piaþã a HTC este România, însã are proiecte în toata Eu-
ropa (Cehia, Germania, Polonia, Bulgaria etc.). Printre proiectele
importante din þara noastrã se numãrã cele care vizeazã lucrãrile
de instalaþii din cadrul unei baze NATO ºi pe cele de la Catedrala
Neamului.

(continuare în pagina 17)
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Sistemele de instalaþii ºi, în
particular, cele HVAC contribu-
ie decisiv la ergonomia clãdiri-
lor, în special în cazul clãdirilor
de birouri, pentru cã, de obicei,
petrecem la locul de muncã
cea mai mare parte din timpul
unei zile.

De asemenea, confortul unei
clãdiri este determinat în foar-
te mare mãsurã de sistemele
HVAC utilizate în acea clãdire.

Reporter: Suntem pregãtiþi
sã intrãm în era "smart"?

Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Sun-
tem pregãtiþi? Probabil cã nu,
dar ne duce ºi ne va duce valul.
Noul a speriat întotdeauna ºi
sperie în continuare. Dar ne
obligã ºi ne va obliga viaþa.
Astãzi cumperi un banal aer
condiþionat ºi el comunicã
Wi-Fi. Este interesant ca tu sã
pleci de la Ploieºti ºi sã por-
neºti rãcirea astfel încât când
ajungi acasã sã ai un climat op-
tim. Aºa cum este bine atunci
când îþi aminteºti cã ai uitat

încãlzirea pornitã la birou ºi, cu
un click, o opreºti din fotoliul
tãu din living... Spre era smart
ne conduce ºi legislaþia, chiar
dacã la noi este încã într-o fazã
de pionierat. Ne ajutã foarte
mult interacþiunea cu compa-
niile strãine, care au imple-
mentate sisteme smart acasã ºi
vor ºi la filialele din România.

În acelaºi timp, sunt din ce în
ce mai multe iniþiative locale
pentru dezvoltãri software ºi
chiar hardware pentru mate-
rializarea soluþiilor smart pen-
tru instalaþiile din clãdiri.

Uºor-uºor avansãm ºi proba-
bil cã în 3-5 ani vom fi aliniaþi
cu ceea ce se întâmplã în vest.

Reporter: Putem vorbi de un
decalaj între Europa de Est ºi
Europa Occidentalã?

Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Cu si-
gur an þã exis tã un dec ala j .
Dupã pãrerea mea, însã, acest
decalaj este recuperat de la an
la an. Existã decalaje inclusiv
între þãrile Europei de Est. De-
calajul pleacã în primul rând

de la mentalitate, iar mentali-
tatea este cel mai greu de
schimbat...

Încet-încet, însã, lucrurile se
vor uniformiza, iar principalul
vector este digitalizarea. Acea-
sta va reduce impactul factoru-
lui uman în multe zone de acti-
vitate, iar aici esticii sunt puþin
mai pragmatici (ºi aº îndrãzni
sã zic ºi mai pregãtiþi!) decât
vesticii.

Reporter: Existã riscul ca Bu-
cureºtiul sã se sufoce din cauza
debandadei imobiliare?

Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Dacã
nu se va pune ordine în sector,
în special în zona rezidenþialã,
atunci se va sufoca. Imagina-
þi-vã un ansamblu rezidenþial

în zona de nord, de unde plea-
cã în fiecare dimineaþã 400 de
maºini... care se adaugã celor
care deja circulã pe stradã.

Planificarea urbanã ar trebui
sã devinã un obicei, mãcar de
acum înainte. În cadrul planifi-
cãrii urbane ar trebui prevãzu-
te ºcoli, grãdiniþe, creºe, maga-
zine în zonele nou construite,
astfel încât sã ieºim cât mai pu-
þin cu maºina personalã. De
asemenea, planificarea liniilor
de transport public ar trebui
fãcutã cu multã rigurozitate.

Reporter: Putem ajunge în
punctul în care locuinþa sã fie
mai inteligentã decât noi?
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"Anul 2024 a venit cu creºteri semnificative în
manoperã. De fapt, odatã cu abrogarea
stimulentelor prevãzute în OUG 114/2018,
creºterea costurilor cu manopera a fost de circa
13% la noi".
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Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Nu
cred. Omul va rãmâne, cel mai
probabil, cel care va controla
sistemele ºi nu sistemele omul.
Oricum, scenariile în care robo-
þii preluau controlul ºi dominau
lumea nu cred cã sunt posibile.
ªi asta pentru simplul motiv cã
toatã programarea este fãcutã
de echipe de oameni...

Probabil cã singura expunere
negativã este dacã vor exista
echipe de programatori cu in-
tenþii rele, dar aici va trebui sã
intervinã autoritãþile cu regle-
mentãri specifice.

Reporter: Existã abordãri di-
ferite când lucraþi pentru un
viitor mall, o bazã NATO sau
Catedrala Mântuirii Neamului?

Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Cu si-
guranþã abordãrile sunt diferi-
te, chiar dacã la final vorbim
despre clãdiri. Abordãrile sunt
diferite pentru cã tipologia
clientului este diferitã, pentru
cã reglementãrile tehnice spe-
cifice sunt diferite, pentru cã
legislaþia este diferitã.

În principiu, dacã existã niºte
specificaþii clare ºi un proiect cât
de cât bine întocmit, nu ar trebui
sã fie mari probleme în aborda-
rea oricãrui tip de clãdire.

Reporter: Cu cine colaboraþi

în acest moment?
Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Stra-

tegia noastrã a fost, este ºi va fi
aceea de a atrage clientul ºi de
a face tot ce este necesar ca el
sã rãmânã cu noi. Niciodatã nu
am încercat sã avem clienþi
pentru o singurã lucrare. În ge-
neral, cine a lucrat odatã cu noi
a revenit. Fie cã a fost vorba de
un antreprenor general, fie cã
a fost utilizatorul final. De ase-
menea, considerãm cã furnizo-

rii noºtri sunt parte din echipa
noastrã, parte din strategia
noastrã de dezvoltare.

Reporter: Cu ce provocãri vã
confruntaþi în 2024?

Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Anul
2024 a venit cu creºteri semni-
ficative în manoperã. De fapt,
odatã cu abrogarea stimulen-
telor prevãzute în OUG 114/
2018, creºterea costurilor cu
manopera a fost de circa 13%
la noi.

Altã mare provocare este lip-
sa forþei de muncã tinere care
sã vinã sã înlocuiascã persona-
lul care se va retrage la pensie
în urmãtorii ani. Am început
deja sã aducem muncitori ex-
tracomunitari, dar este o mare
p r o v o c a r e i n t e g r a r e a l o r ,
aceºtia venind cu alte obiceiuri
culturale.

De asemenea, presiunea pe
preþuri este enormã, parcã mai
mult decât în trecut. Competi-
þia a devenit extrem de durã ºi
atunci trebuie sã ne adaptãm
ºi sã ne reinventãm continuu.

Nu în ultimul rând, numãrul
tot mai redus de proiecte pe
piaþa privatã ne obligã sã ne
reorientãm cãtre zona de lu-
crãri publice ºi cãtre alte tipuri
de parteneriate decât cele cu
care eram obiºnuiþi în trecut.

Reporter: Cum va arãta locu-
inþa/biroul viitorului?

Ionuþ Cãtãlin Carvaci: Se po-
ate sintetiza în câteva cuvinte:
tehnologie, economie, ergo-
nomie. Tehnologia conduce la
economie. Ergonomia condu-
ce la economie. Ergonomia
creeazã tehnologie.

Reporter: Vã mulþumim!
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